

Referat 2. møde i Adgangspolitisk Udvalg

Tid og sted: Scandiagade 13, kl 15-18. Efterfølgende Sandwich og sodavand.

Deltagere: Kirsten Skovsby (formand), Jacob Jensen, Leif Nielsen, Sif Holst, Danske Handicaporganisationer, Nils-Erik Norsker, DOF BirdLife, Christian Lerche, Dansk Sejlunion, Brian Petersen, Det Danske Spejderkorps, Tove Urup Madsen, Dansk Ride Forbund, Irene Lauridsen, Dansk Kano og Kajak Forbund og Dansk Forening for Rosport, Ole Bertelsen, Dansk Vandrelaug, Michael Martin, Friluftsrådet Sydfyn og Benjamin Jensen, Friluftsrådet Vendsyssel, Torbjørn Eriksen, Vicedirektør, Anker Madsen, Politisk chefkonsulent og Kristian Jäger Nykrog, Politisk konsulent (Referent)

Virtuel deltagelse: Jan E. Nielsen, Danmarks civile Hundeførerforening, Christine Ditlefsen, Naturvejledning Danmark, Lisbeth Maria Hansen, Dansk Islandshesteforening, Jan Bendix, Sammenslutningen af Danske Småøer, Sabina Rohde, Danmarks Jægerforbund, Birgitte Heje Larsen, Dyrenes Beskyttelse og Benjamin Jensen, Friluftsrådet Vendsyssel

Gæstedeltager: Lærke Falstaff, Videnscenter om Handicap, Projektleder "Natur for alle"

Afbud: Casper Lindemann, DIF, Thomas Larsen Schmidt, DGI, Klaus Robert Bach, DCU, Jesper Pørksen Dansk Cykelturisme og Dorrit Christensen, Friluftsrådet København

Formålet med mødet var todelte:

1. En forventningsafstemning omkring hvad udvalgets arbejde skal omhandle og producere.
2. Tage hul på temaet om "Adgang for brugergrupper med særlige behov". Her er målet at få en fælles base at snakke ud fra og kunne drøfte hvilke indsatser der giver mening at udvalget, Friluftsrådet og medlemsorganisationerne sætter i værk.

1. Velkomst, tak for sidst og præsentation af dagsorden

Kirsten Skovsby bød velkommen og der var en kort præsentationsrunde.

2. Præsentation af arbejdsplan for udvalget inklusiv tematisk opdeling og tidsplan samt drøftelse heraf

Kristian præsenterede den tematiske opdeling, tidsplanen og en arbejdsdeling mellem de to udvalg på de emner der overlapper. Udvalget havde på forhånd som bilag til dagsordenen modtaget et kort notat der beskrev noget af det samme. Efterfølgende blev dette diskuteret med udgangspunkt i de vedlagte spørgsmål.

Overordnet set var der ikke de store kommentarer til de opstillede temaer og måden udvalget kommer til at behandle dem på. Flere efterspurgte et ønske om at komme tættere på nogen definitioner i relation til de enkelte temaer. Noget der må forventes at blive set mere på i det videre arbejde. Der var en enighed om, at produkterne gerne

skal kunne bruges lokalt for den lokalpolitiske interessevaretagelse fx som de omtalte videnspapirer, der kan vejlede det lokale arbejde. Der var flere opmærksomhedspunkter knyttet til specifikke detaljer som udvalgsmedlemmerne ønsker vi skal huske i det videre arbejde. Fx omhandlende

- *det blå,*
- *balancer omkring hensyn til hinanden,*
- *ønsket om at fremme hinandens interesser i fællesskab,*
- *vigtigheden af særligt visse faciliteter og infrastruktur som udgangspunkt for adgang.*

Vedlagt referatet findes præsentationen fra mødet.

3. Pause

4. Præsentation: "Natur for alle"

Sif og Lærke holdt et meget informativt og inspirerende oplæg om projekt "Natur for alle". Præsentationen er vedlagt referatet. Flere efterspurgte kontaktoplysninger til Lærke Fallstaff som er projektleder. Disse kan tilgås [her](#) nederst på siden.

5. Drøftelse: Med udgangspunkt i oplægget, hvordan kan Friluftsrådet og medlemsorganisationerne sammen eller hver for sig fremme friluftsliv for alle?

I forlængelse af præsentationen tog udvalget en drøftelse af temaet. Flere emner blev vendt og belyst bl.a.

- *Manglende viden om antal, men vi ved noget om forskellige gruppers behov (i projektet)*
- *Området er i gang med en rejse fra at vi ikke vidste så meget om handicappedes muligheder for friluftsliv til at det nu bliver mere synliggjort, at det kan lade sig gøre*
- *Små skridt ad gangen skal tages for at nedbryde barrierer*
- *Handicappede vil hellere være med sammen med andre end skilles ud i særskilte informationsportaler og aktiviteter. (Være med mainstream)*
- *Flere konkrete eksempler på de enkelte foreningers aktiviteter. Nogen har flere initiativer og aktiviteter på området.*
- *Samarbejde er centralt – Skal vi være bedre til at facilitere samarbejder? Hvordan kan lokale klædes på til at facilitere?*
- *Konkrete eksempler bl.a. på praktiske udfordringer fx opbevaring af specialudstyr er mere pladskrævende.*
- *Hvordan udlodningsmidler til friluftsliv støtter området*
- *Det blev nævnt at kørsel på statsskovvejene var begrænset til arbejdskørsel*
- *Ønske om et fælles friluftskort, gerne med mærkning af både faciliteter og områder.*

- *Tænk flere med ved etablering af faciliteter, sammenhæng i og mellem faciliteter*
- *Handicaprådene i kommunerne kan være interessenter ved projekter*
- *Vigtigt med definitioner, så man ved hvad der tales om/tænkes på.*

6. Kommende møder

Husk møde 3 er planlagt til d. 25. maj kl 15-18. Kirsten Skovsby åbnede for muligheden for at næste møde kunne være en ekskursion som inspiration for arbejdet. Friluftsrådet vil vende tilbage med mere information snarest muligt.

7. Eventuelt

Mødet sluttede ca. 17.45.

8. Farvel og tak – Sandwich & Sodavand